



الكريم وبر - کریم عبدا

نال خوسيه ماريا رئيس الشركة العربية للأسم وق المصبري بـه كل مقومـات النشـاط ان الس ويحتـاج إلى بعض القـرارات السـريعة.. وأكد أن قطاع الأسمنت به منافسة شديدة، ملا يعان مم قطاع الاسينية به منافسة شديدة، ولا يعلى من إيديهم مرتعشة ولا يستطيعون انخلا القرارات يسير عقد، وإن الشركة سيناطرح جزاً ما أسهم الستقرين المستويرين فقط بالبورسة، وإذهاب الطاقة، وتغيير القوانين المستمر، ولإرماب، هي المؤلكلات التي تخيف المستثمرين الأجانب... وإلى نص الحوار: في البداية كيف ترى السوق والاقتصاد المصري

حاليا؛ - أداء الاقتصاد وقطاع الأسمنت متلازمان. وسواء قطاع الأسمنت أو الاقتصاد لديهما إمكانيات كبيرة وهائلـة، لكن هناك قرارات يجب علـى الحكومـة اتخاذها بسـرعة لإجـراء إصلاح ونصوصا الطاقة، وإعادة ميكلة اليهاز المكومي اليكون أكامر أعلية وحركة مع التي من معالم معاملة ومركمة مراك الاقتصاب، وهذا ليس رأين الشخصي، ولكنه رأى الواليت الدولي فقر معا، وهذه القرارات لايد من التخاص عاجيلا أو أجاد ونعر معان وهذه القرارات لايد من الاقتصاد المصري لان يه كل مقومات الانطلاق. ماذا يسحكون فو لم قتم الحكومة في الوقت الحالى بهذه الإجراءات؟

ذه الإجراءات لـــن تز م اتخاذ هـ -إذا لم يتم انخاذ هذه الإجراءات لمن تزداد الأمور سوزا لكن تصبح كارثة مثلا، ولكنها سنظل سيئة لفترات طويلة، خصوصا ما يتعلق بنقص الطائقة، خصوصا أن هصر مرت باحداث كبرم الطائقة، خصوصا أن هصر مرت باحداث كبرم مثل الثورتين، وضعف الأمن، وعدم الاستقرار، ما لم يتحرف المسؤولون ويقومون بالتقيرات التي . لكــن أن يراها البعض غير مناســبة للمصريين للســوق حاليا، إلا أنها فى المدى البعيد ســتكون والس

دة للسوق وللناس. تغير تعامل الحكومة مع المستثمرين بعد رات أم انها ما زالت كما هي؟ لا، لـم يتغير شمى، تعاصلات المسوولين هى، ولم يتحسن أداء الحكومة بعد الثورة. ــــاك قــرارات يمكن أن تتخذ غمى وقت قصير. ولكنها تســتمر لشـهور ليتم البت فيهــا، والوض بنذ عام ونصف كان ســيئا جدا، والأيدى مرتعا ولا يستطيع أحد اتخاذ قرار ، وهناك تحد باليا، ولكنَّ بشــكل عام الأمور لم تتحســن كثيرًا وما زالت تحتاج الكثير.

عندما تقابل مستثمرين أجانب بما تنصحهم بالنسبة للسوق المصرى وكيف ينظرون هم

لعمر: - أنا أتحدث وأقابل عددا كبيرا من المستثمرين - أنا أتحدث وأقابل عددا كبيرا من المستثمرين المصري هو عدم الاستثيران الشريعي، فعندما المقبلة وتقبر القوائين، وينود العقدور، فرهو ما عم أن تحاسب الحكومة أي مسؤول ينطن؛ ولنحل، ولك يدب عليها أيضا أن تدرم العقور المرمة، يدب عليها أيضا أن تدرم عندما يساؤلك عن هذه المككرين؟ المككرين؟

- أنصحهـ م بالاســتثمار فـــ مصــر ، خصوصا , محال العقارات ومواد البنـــا، خاصة أن مصر عنى مديال الغذارات ومواد البناء، خاصة أن مصر الكبر سوق فى الشرق الأوسط، وكذلك انصحهم بالاستثمار فى مجال الطاقة، والصرف الصحى إذا ظلب رئيس الوزاي المواهم محلية مؤمو بتنفيذها الأسمنت تحديد مطالب معينة تقوم بتنفيذها تتثنيها قطع الاستعلنية. - لايد من تشريع يسمح إن تشورد الشركات مصادر الطاقة الخاصة بها بنفسها، وهذا



سيكون مفيدا للحكومة والنشر كات. لأن الطلقة التى كانت تستخدُم فى الصناعة ستستخدم فى توليد الكهرباء، وتختفى أزمان انقطاع الكهرباء من البلاد، والطلقة هى العامل الأساسى فى نوح اي اقتصاد، والنوع الاقتصادي يتغكن على دو حالم كام تحاصي بما تقدا الحالية الم هذه المشـكلة، ولكن بحب اتخاذ القرارات فورا. موصا إذا واســتخدام كل الوســاتُل المتاحــة وخُ علمت أن 92٪ من شـر كات الأســمنت ، نت في العالم م الوقـود الصلـب، مثّل الفحـ ها الإمارات وسويسرا وكندا والسويد وغيرها الدول المتقدمة

من الدول المتقدمة. بالنسبة للشركة، كم تبلغ حصتها السوقية في مصر! وهل هناك نية لتوسيع اعمالها حاليا! - بالنسبة للحصة السـوقية في 2013 كانت 8% من السـوق المصحري، وبالنسبة لخطـ التوسيع فهـدا يتوقف على عاملين أوليهما عل التوسيع فهـدا يتوقف على عاملين أوليهما عل أزمــة الطاقة، وثانيهما معدلات الطلب، خصوصا ذا علمــت أن إجمالي الاســتهلاك 50 مليون طن فى السنة، واجمالى الانتاع 70 مليون من م السنة، بالإضافة إلى أن أزمة الطاقة تعلنا لا نستخدم الطاقة القصوى للمصانع، والشركة تنتيح 4 ملايين طن فى العام، وطاقتها القصوى

5 ملايين من. ما هي مصادر التمويل للشركة وما موقف القروض من البنوك؟ - حصلتا على قـرض مـن البتـك الأملــي المصـرى منــذ 7 سـنوات، وقمنا بتسـديد ثلثى المرص والباقي خلال 4 سنوات، أما التمويل فهو - مــ الــ الله مـــ مـــ مـــ مال الشركة، والقروض والأرباح المرحلة ركة فقط.

ينسر كم معطر. إذن لماذا ستطرحون أسهم الشركة في البورصة؟ -دن نمانه استعرضون اسهم السرحة في الهرومية : الشركة تتكون من موموتين من الم 40%، المصريين ، والنسبة التي سيتم طرحها المصريين الذين يرغبون في تسييل حصتهم. ما المستثمرون الأجلن من يهوا أي جزء من

حصتهم وسيستثمرون بها. **هل تم تقييم سهم الشركة بشكل نهائى؟** - نعـم، ولكن لا يمكننى الإفصـاح عنه حاليا، وسيتم الإفصاح عنه فى 28 إبريل الجارى، وقامت

هم المجموعــة المالد وشركة سى أي كابيتال، وسيتم الإعلان عن كل التفاصيل من خلال نشرة الاكتتاب في نهاية

الجارى هل أثر نقص الغاز على نشاط الشركة؟ مل أمر نمص الغاز على نشاط الشركة! - العام الماضيي ومل لنا 16% من إمدادات الغـــاز التي من المقروض أن تصل للشــركة، أي أن منـــاله 24% نقصا في الغاز، وهو ما قلل الثالج الشــركة بمقدار مليون هان، وأعــرف أن يعض شركادات الإسمينت توقفت بالكامل وبعضها توقف

750 a

بنسبة 20%. لو وافقت الحكومة على استخدام الفحم هل ستستوردونه أم تعتمدون على الإنتاج المح

 - فــى المرحلــة الأولــر 	
سيتم الاعتماد على الفحم	approximation and a second
المحلي، لأن القوانيز	أزمات «الطاقة»
الخاصـة بتداولـه ونقل	ودتغيير
موجودة، ولن يتم استيرا	القوانين،
أى فحـم إلا بعـد صـدو	ودالإرهاب، أكثر
القوانيــن الخاصــة بذلك	مشكلات تخيف
وننتظر موافقة وزارة البيئا	المستثمرين

ولستر لکــى يتم اســتحدسـ الصيـف، لکى يتـم توفير الميداد الکهرباء. الأجانب الغاز لإنتاج الكهرباء. لو تم استخدام الفحم كيف سيؤثر على سه

الاسمسي: - لا يوجد ارتباط مباشر بين السعر وتكلفة الإنتـاج، ومع اسـتُخدام الفحم سـتزداد التكلفة قليـلا، وبالتالـى يمكن أن يـزداد السعر قليلا، ولكن تحديد السعر يتوقف علـى آليات العرض

والطلب أكثر من أى شىء آخر. هل توجد منافسة حقيقية بين شركات فت العاملة في السوق المصري أم أن الأسا هناك احتكارا؟

هناك الاقتلار؟ - توجد منافسة شديدة من السوق المصرى، فحر عمين، وانتاج معين ومنتلف، وكل شركة لها سعر معين، وانتاج معين ومنتلف، وكل يوجد تتابعتان للحكومة وشركة تابعه للبيش، وعد من الشركات المختلفة معلها من الشركات المختلفة معلها المتكار غن السوق المصرى.

ACC CEO: Revolution did not change anything from the government's bureaucracy.. Officials are still indecisive.. Gov't allocates international aids wrongly.. Energy subsidies must be lift

Jose Magrina, ACC CEO, said that Egyptian market is one of the most competitive markets in the world and needs quick decisions. The cement market doesn't suffer from monopoly. The Egyptian officials are still indecisive as they cannot make decisions quickly. The Company will float part of the Egyptian stake, up to 22.5 % of the company. The energy crises, the constant change of laws, and terrorism, are the most common problems that scare foreign investors.

The interview:

How do you see the Egyptian market and economy?

The performance of the economy and the cement sector are inseparable. The cement sector and the economy have a great potential, but there are decisions that the government must take quickly for a comprehensive economic reform, including lifting energy subsidies, restructuring the governmental body to be more efficient and this is not a personal opinion but it's the opinion of international institutions such as the International Monetary Fund, the World Bank and others. These decisions must be taken sooner or later, and if this happened, the Egyptian economy will revive.

What would happen if the government does not take these actions now?

If these actions have not been taken, things would be getting worse, especially with energy shortage. Egypt has witnessed huge events as large as the two revolutions, lack of security, and instability. Even though officials don't take an action, which could be seen by some not suitable for the Egyptians and the market now, but in the long run it will be beneficial for the market and for the people.

Has the government changed its way of dealing with investors?

No, nothing has changed, Government's performance hasn't improved after the revolution, and there are decisions can be taken in a short time, but it takes months to be decided. The situation was pretty bad for a year and a half, and no one can make a decision. There is currently a slight improvement, but overall things have not improved much and still need a lot more.

When you meet foreign investors, what do you advise them for the Egyptian market and how they look to Egypt?

I meet a large number of foreign investors, and I always see that they are worried the most about the lack of legislative stability in the Egyptian market. When an investor signs a contract with the government, the next government changes the laws, and the terms of the contracts, the theme that scares investors and cause them incurring significant losses. I agree with holding any official liable when making mistakes, but It must also respect the signed contracts.

What is the company's share in the domestic market and is there any intention to expand in the coming period?

Around 8% in terms of quantity sold. The Company does not currently have any plans to open any factories outside Egypt. Regarding the expansion plan, it depends on two factors; first solving the energy crisis, and secondly, demand rates, especially as the total consumption reached 50 million tons per year, while the total production 70 million tons per year, taking into account that the energy crisis doesn't allow plants to operate at full capacity. The company produces 4 million tons a year, and its maximum capacity about 5 million tons.

What do you advise them when they ask you about these problems?

I advise them to invest in Egypt, especially in the field of real estate and building materials as Egypt is the largest market in the Middle East. I also advise them to invest in the field of energy, sanitation and other important sectors.

If the Prime Minister Ibrahim Mahlab asked cement companies to determine certain demands to be implemented to activate the cement sector, what would you ask?

There must be a legislation that allows companies to import energy sources by their own, and this will be useful for the government and companies, because the energy that was used in the industry will be used to generate electricity, and as a result the power outage crises will end. Energy is the key to economic growth and economic growth reflected on the stability. A problem like that should not have to wait several years to be solved, but we must make decisions immediately , and use all available means, especially as 92% of cement companies in the world are using solid fuels, such as coal.

What is the company's share in the domestic market and is there any intention to expand now?

Around 8% in terms of quantity sold in 2013. For the expansion plan, it depends on two factors; first solving the energy crisis, and secondly, demand rates. Especially that the total consumption reached 50 million tons per year, and the total production 70 million tons per year. Moreover, the energy crisis doesn't allow the plant to operate at full capacity. The company produced 4 million tons a year, and its maximum capacity reaches 5 million tons.

What are the company's sources of funding and what is the position of the loans obtained by the company? We have got a loan from the National Bank of Egypt seven years ago. The company has paid two-thirds of the loan and still has 4 years remaining to repay its existing debt. Regarding the funding sources, it's from the Company's capital, loans, and retained profits,

So why will the company offer its shares on the stock market?

The company's ownership is structured as 60% a Spanish Company and 40% Egyptian Investors. The Company will float part of the Egyptian stake, up to 22.5 % of the company to allow part of the minority shareholders to monetize their investment in the Company.

Does the company's stocks been evaluated?

Yes, but I can not disclose it now, and will be disclosed on April 28. EFG Hermes, CI Capital has evaluated the stock and all the details will be announced through the prospectus at the end of this month.

Has natural gas shortage affected the company's activity?

We received only 76% of natural gas supplies last year. The theme that reduced the company's production by one million tons, and I know that some of the cement companies have stopped operation completely and some by 50%.

If the government approved using coal, will you import it or you will rely on domestic production? In the first phase, we will rely on domestic coal, because there are laws regulating using and transporting it. ACC will not import coal only until regulations for importing it are issued. The Company is waiting MSEA's approval in order to use it before the summer, in order to save gas to produce electricity.

When the coal is used, how it will affect the cement price?

There's no direct correlation between price and cost of production, and by using coal, the cost will increase a bit, and thus could increase the price a little bit, but the price depends on supply and demand mechanisms more than anything else.

Is there a real competition between cement companies operating in the Egyptian market or is there a monopoly? There is fierce competition in the Egyptian market, and there are 22 different companies, and each company has a certain price, and a specific and different products. There are two governmental companies and a company owned by the Army, and a number of companies that are different from each other in the way of pricing, so it's impossible to be monopoly in the Egyptian market.